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fدانشگاهدانشگاه a r h i k h t e g a n o n l i n e

شرکتهایدانشبنیانواردچرخهاقتصادیکشورمیشوند

روح الله دهقانی فیروزآبادی،  معاون علمی و فناوری رئیس جمهور روز گذشته در حاشیه 

هیات دولت با حضور در جمع خبرنگاران از خبر خوش برای فعالان عرصه حوزه دانش بنیان 

خبر داد و اظهار داشت: »خبر خوش دولت در حوزه دانش بنیان این است که دولت همه 

تلاش خود را بر این معطوف کرده که شرکت های دانش بنیان به زودی بتوانند وارد عرصه 

عمومی اقتصاد شوند.« معاون علمی و فناوری رئیس جمهور درباره کارگروه »بار اول« گفت: 

»این کارگروه فرصت مناسبی است تا شرکت های دانش بنیان و مجموعه های فناور که 

دستاوردهای بومی کشور دارند بتوانند دستاوردهای خود را به دستگاه های اجرایی ارائه 

کنند.« دهقانی فیروزآبادی ادامه داد: »بزرگ ترین مزیت شکل گیری و فعالیت این کارگروه 

این است که از تشریفات و بروکراسی اداری موجود در مناقصات جلوگیری می شود.«

او با اشاره به امضای موافقتنامه وزارت نفت با این شرکت ها، ابراز امیدواری کرد که با 

همت وزارت نفت، شاهد امضای موافقتنامه کلان دومیلیارد دلاری درخصوص ۱۵ قلم 

تجهیزات کاربردی و گلوگاهی باشیم.

پارکعلموفناوریداروییدرپژوهشگاهشیمیراهاندازیخواهدشد

علی خیرالدین، معاون فناوری و نوآوری وزیر علوم در حاشیه بازدید از پژوهشگاه شیمی و مهندسی 

شیمی گفت: »در تولید علم رتبه خوبی داریم و باید بتوانیم از علم برای تولید ثروت و کارآفرینی استفاده 

کنیم.در دانشگاه ها و پارک های علم وفناوری باید به دنبال تربیت کارآفرین باشیم تا بتوانیم زمینه های 

اشتغال فارغ التحصیلان دانشگاهی را فراهم کنیم.«

معاون فناوری وزیر علوم با اشاره به اینکه درحال حاضر ۱۸ پژوهشگاه ملی داریم، اظهار کرد: »انتظار 

می رود مراکز کارآفرینی و نوآوری و پارک های علم و فناوری در پژوهشگاه ها ایجاد شود، همچنین 

پژوهشگاه شیمی و مهندسی شیمی با توجه به ظرفیت های موجود می تواند اولین پژوهشگاهی 

باشد که مجوز پارک علم وفناوری را اخذ کند.«

معاون فناوری و نوآوری وزیر علوم تصریح کرد: »ایجاد پارک علم وفناوری دارویی می تواند بسیاری از 

نیازهای حوزه سلامت را برآورده کند.«

در این بازدید، امکانات و توانمندی های پژوهشگاه شیمی و مهندسی شیمی ایران برای راه اندازی 

پارک علم وفناوری دارویی مورد بررسی میدانی قرار گرفت.

نابودی۷۰درصدیشرکتهاینوپاتاپایانسالدهمفعالیت

مجید صاحبی نژاد، دبیر گروه سیاستگذاری و ارزیابی ستاد فناوری نانو گفت: »در فضای 

نوآوری به دلیل پیچیدگی با دو جهان متفاوت مواجهیم که شامل »قوانین علمی« و »قوانین 

تجارت« هستند.« او عمده صنایع موجود در کشور را کارخانه هایی دانست که با وارد کردن 

ماشین آلات از خارج اقدام به راه اندازی خط تولید کرده اند و افزود: »بر این اساس ایجاد 

شرکت های دانش بنیان در دستورکار کشور قرار گرفت و از کل ۷۸۸۲ شرکت دانش بنیانی 

که شکل گرفته اند، ۲۴.۷ درصد از نوع شرکت های تولیدی نوع ۲ هستند.«

صاحبی نژاد با بیان اینکه میزان اثرگذاری این شرکت ها در تولید ناخالص داخلی بسیار 

پایین است، گفت: »برای رفع این مشکل می توان راهکارهایی چون توانمندسازی 

شرکت ها، ایجاد بازارهای جدید و حمایت از این شرکت ها را براساس ظرفیت های 

قانونی پیشنهاد کرد.«

به گفته او، براساس آمارها، ۲۵ درصد از شرکت های نوپا در سال های ابتدایی شکست 

می خورند و از بین می روند و تا پایان سال دهم ۷۰ درصد از شرکت های نوپا از بین می روند.

حجابهمیشـــهیکیازمباحثچالشـــیبودهکهدر

ســـالیانطولانیموردبحثوگاهینقدافراد،گروههاو

عقایدمختلفقرارگرفتهاست.باوجوداینفضاامابهنظر

میرســـدمقالاتیکهدراینحوزهانجاممیگیرد،تاثیر

چندانیبرفضایحکمرانینداشتهاست.حالدرمورد

سیاســـتگذاریهایحجاب،بایدانگشـــتاتهامرابه

سمتچهکسیبگیریم؟بهسمتدانشگاههاکهمقالات

مفید،باکیفیتوراهگشادراینحوزهمنتشرنکردهاند

ونتوانستندراهکارهاییکارآمدداشتهباشند؟یاانگشت

اتهامرابهســـمتدستگاههاوسازمانهاییبگیریمکه

باوجودپتانســـیلعلمیکشـــوروحتیبرخورداریاز

پژوهشـــگاه،ازظرفیتنخبگانکشـــوردرحکمرانیو

سیاستگذاریبهرهنمیگیرندواصراربرحکمرانیسنتی

دارند؟باتوجهبهشـــرایطیکهدرپنجماهاخیرگریبان

جامعهراگرفـــتواینکهیکیازاصلیترینچالشهای

آنحجاببود؛بهنظرمیرســـدسیاســـتگذارانبایدبا

همکارینخبگانجامعهبرایحلهمیشگیاینچالشها

قدمبردارند.بهاینبهانهبهسراغفعالانوپژوهشگران

حوزهزنانرفتهایمتادربارهوضعیتپژوهشهایحجابو

کاربردآندرسیاستگذاریهاگفتوگوییداشتهباشیم.

درادامهاینگزارشرابخوانید.

  نگاهی آماری به پژوهش های مرتبط با حجاب
»گنج« پایگاه اطلاعات علمی ایران اســـت که با جمع آوری 

پایان نامه های دانشـــجویی تا حد نسبتا خوبی مرجعی برای 

بررسی تولید علم کشور در حوزه پایان نامه ها به حساب می آید. 

جســـت وجوی واژه حجاب در این پایگاه نتایج قابل توجهی 

دارد. به زبان ریاضی، آمار پایان نامه ها از سال ۱3۸۷ روندی 

صعودی به خود گرفت و تا جایی پیش رفت که در سال ۱39۱ 

به 6۱ مقاله در ســـال رســـید. این روند تا سال ۱39۷ ادامه 

داشت و در ســـال 9۵ برای اولین بار تعداد مقالات به ۱۰۰ 

عدد رســـید. در سال ۱39۷، آمار تعداد مقالات منتشرشده 

درباره حجاب به ۱۲3 و در ســـال 9۸ با روند نزولی به ۱۰۴ 

رســـید. در سال 99 نیز مقالات به ۱۰۵ و در سال ۱۴۰۰ با 

افزایش ۱6درصدی به ۱۲۵ رسید. 

طبق آخرین آمار انتشاریافته از سایت گنج، طی ۱۰ ماهه ای 

که از امسال گذشته، 6۲ پایان نامه در این حوزه انتشار یافته 

است، هرچند که هنوز برای بررسی کمی عملکرد دانشگاه ها 

در سال جاری زود اســـت، اما دانشجویان کارشناسی ارشد 

بیشـــترین پژوهش را در این خصوص انجام داده و بار انجام 

بیش از ۸۰ درصد مقالات برعهده آنها بوده است. همچنین در 

بین دانشگاه ها، دانشگاه قم با 33 مقاله، دانشگاه آزاد اسلامی 

واحد تهران مرکزی با ۲3 مقاله و دانشـــگاه علامه طباطبایی 

با ۱۵ مقاله در جایگاه اول تا ســـوم قرار دارند. دو دانشـــگاه 

فردوسی مشهد و اصفهان با ۱۵ و ۱3 مقاله در رتبه ها بعدی 

قرار گرفتند. درست است که دانشجویان رشته های مختلف 

در فعالیت هایشان نگاهی به مقوله حجاب داشته اند که در 

این میان سهم دانشجویان رشته معارف با ۱۰۰ مقاله درصدر 

قرار دارد و بعد از آن دانشـــجویان ادبیات فارسی با 36 مقاله 

و تاریخ با ۲۸ مقاله قرار گرفته اند، اما با توجه به شرایط امروز 

کشـــور باید عنوان کرد نگاه جامعه شناسانه به مقوله حجاب 

از اهمیت بیشـــتری برخوردار است، اتفاقی که با انتشار ۱9 

مقاله، نشان می دهد توجه چندانی به آن نمی شود. البته اگر 

بخواهیم به کلیدواژه حجاب در زیرگروه های مختلف نگاهی 

بیندازیم، باید گفت تعداد مقالات در حوزه حجاب در موضوع 

علوم انســـانی ۱۸۵ مقاله و علوم اجتماعی 9۴ مقاله منتشر 

شده که شاید نتایج آن را بتوان بیش از دیگر مقالات در تعیین 

خط مشی ها موثر دانست. 

البته بانک هـــای اطلاعاتی مختلفی در کشـــور برای رصد 

فعالیت های پژوهشـــی وجود دارد که علـــم نت یکی از آنها 

است. با جست وجوی واژه حجاب به هزار و ۲6۴ مقاله- نشریه 

می رسیم که ۴۰ مورد آن در سال ۱۴۰۰ و 6۲ مورد هم برای 

سال 99 است. آنچه این موتور جست وجو نشان می دهد ۲ 

مقاله در ســـال جاری منتشر شده که طبیعتا با توجه به تمام 

نشدن سال، آمار دقیقی نخواهد بود. 

 دستگاه های تصمیم گیر حوزه حجاب
 چه نسبتی با پژوهش ها دارند؟

پژوهش تنها یک بخش از فرهنگ سازی عمیقی است که باید 

در جامعه صورت بگیرد، به نظر می رسد نه تنها در حوزه پژوهش 

کار درخوری صورت نگرفته بلکه دستگاه هایی که در این حوزه 

باید منشأ ریل گذاری و سیاستگذاری باشند هم، کاری برای 

آن نکردند. ازجمله این دســـتگاه ها می توان به شورای عالی 

انقلاب فرهنگی و شورای اجتماعی وزارت کشور اشاره کرد. 

هرچنـــد انتظار می رفت این دو نهـــاد نقش تعیین کننده ای 

در ایـــن مقوله داشـــته باشـــند اما پیگیری هـــای خبرنگار 

»فرهیختگان« برای دســـتیابی به پژوهش های صورت گرفته 

در این حوزه از ســـوی هر دو نهاد به جایی نرســـید و جالب 

اینکه، روابط عمومی های این دو نهاد، مسئول اصلی پژوهش 

در ایـــن زمینه را دیگری معرفی می کردند! قطعا کم کاری در 

این زمینه عدم سیاســـتگذاری صحیح در این زمینه را در پی 

داشته، موضوعی که حتی در برخی مقالات منتشرشده با این 

موضوع هم به صراحت به آن پرداخته شده است. 

 تجمیع پژوهش های حجاب 
باید خروجی داشته باشد 

فرشته روح افزا، پژوهشگر حوزه زنان 

و معاون سابق فرهنگی و اجتماعی 

زنـــان در شـــورای عالـــی انقلاب 

فرهنگی درباره پژوهش های حوزه 

زنان و انطباق آن بـــا نیازهای روز 

جامعه گفـــت: »پژوهش هایی که 

انجام می شـــود تا حدی منطبق با نیازهای جامعه اســـت. 

پژوهش های زیادی صورت گرفته، برای مثال اینکه مشـــکل 

بی حجابی به چه عواملی بازمی گردد، اما موضوع اصلی این 

اســـت که وقتی پژوهش انجام می شود و به دست مسئولان 

می رســـد باید برای آن راهکاری پیدا کنند و عوامل را از بین 

ببرند. اما در مرحله عملیات، کار زیادی صورت نمی گیرد. در 

مقابـــل می بینیم بســـیاری از دســـتگاه ها پژوهش انجام 

می دهند. به طور مثال مرکز پژوهش ها یا شورای عالی انقلاب 

فرهنگی در این زمینه ورود کرده اند.« 

روح افزا درمورد اثرگذاری این پژوهش ها بیان کرد: »مشکل 

دقیقا در تاثیر این پژوهش هاست، نکته مساله اینجاست که 

این پژوهش ها انجام می شـــود و راهکارهایی داده می شود، 

مصوباتی در این رابطه می نویســـند و به مسئولان می دهند، 

اما در عملیات موردی صورت نمی گیرد و اجرایی نمی شود. 

اگر اجرایی می شـــد به اینجا نمی رســـیدیم. روال این طور 

اســـت که با انجـــام پژوهش ها راهکاری پیـــدا کنیم و آن را 

اجرایی کنیم و ســـپس در اجرا به مشکلات این راهکارها پی 

ببریم و نقاط ضعف آن را بر طرف کنیم و رفت وبرگشـــتی در 

کار باشـــد. پژوهش های بسیاری صورت گرفته؛ ستاد امر به 

معروف و نهی از منکر پژوهش کرده، مرکز پژوهش ها، شورای 

عالی، ناجا و... در این حوزه پژوهش کردند ولی تجمیع این 

پژوهش ها باید خروجی داشـــته باشد که تا به امروز صورت 

نگرفته اســـت. دانشگاه ها در این حوزه بسیار تلاش کردند، 

سمینار گذاشتند، از صاحب نظران دعوت کردند و آمارهای 

مختلف دادند اما این پژوهش ها تنها یک داده اســـت و باید 

هماهنگی صورت بگیرد اما نگرفته است و با وضعیت مطلوب 

مقداری فاصله داریم.« 

 نقطه ضعف پژوهش نیست
 ضعف عملکردی است

او در ادامه با اشـــاره به اینکه مساله حجاب تنها مساله مهسا 

امینی نیست؛ توضیح داد: »ما در حال حاضر در سطح جامعه 

مســـاله حجاب را می بینیم. نمی توانیم جهت پژوهش ها را 

تغییر بدهیم تا چنین مورادی را نشنویم؛ پژوهشهای زیادی 

در این حوزه صورت گرفته اســـت. فکر می کنم نقطه ضعف 

کارها در پژوهش ها نیست، نقطه ضعف در عملکرد مسئولان 

ما اســـت. حتی چند وقت پیش رهبری در مسائل فرهنگی 

ابراز گلایه کردند.« 

روح افزا در ادامه درباره نحوه اقناع افراد در بحث حجاب 

عنـــوان کرد: »باید بدانیـــم چگونه در حوزه حجاب بحث 

کنیم تا دانشجویی که اعتقادی به حجاب ندارد به صورت 

منطقی متقاعد شـــود. ما به عنوان یک استاد باید در هر 

حوزه به دانشـــجو توضیح دهیم که ایـــن قانون، چنین 

فعالیت هایی انجام داده و این خروجی ها را داشته است. 

اگـــر ما درمـــورد هر چیزی که جامعه نســـبت به آن گارد 

می گیرد، حرف حساب داریم باید به گوش افراد معترض 

برســـانیم تا به ما کمک کند که در قسمت های عملیاتی 

بهتر وارد شـــویم. اما زمانی که عملیاتی انجام نمی دهیم 

یا عملیات هماهنگ نیست، منجر به این می شود که هر 

فردی درمورد این مســـاله بحثی را مطرح کند و این مورد، 

موضوع را پیچیده می کند.« 

 به پژوهش ها عمل نمی کنیم
 و طرح هماهنگ نداریم

او افزود: »نتیجه این اســـت که جایی قانون اجرا می شـــود و 

جایی نمی شود. بحث مهسا امینی مطرح نیست، اما اینکه 

به بهانه حجاب اغتشاشاتی در کشور صورت گرفت واقعیت 

اســـت و نمی تـــوان آن را ندید. بهانه حجاب بوده و مســـاله 

حجاب اهمیت دارد ما باید روی این مســـاله فعالیت کنیم و 

طرح هماهنگی در بین دستگاه های اجرایی صورت بگیرد و 

اقناعی باشد. باید نظرات افراد را شنید و ما باید حتما سطح 

بحث هـــای ایجابـــی و اقناعی را بالا ببریـــم و ببینیم که فرد 

مقابل چه می گوید؟ ســـوالاتی مطرح می شـــود اما برای آن 

جوابـــی وجود ندارد. ما پژوهش هایی در حوزه طلاق و رابطه 

آن با بی حجابی داریم اما چه زمانی از داده های آن استفاده 

کرده ایم؟ دختری که در حال حاضر لباس و پوشش اسلامی 

ندارد، جوانی است که نمی داند. ما باید حتما بحث اقناعی 

داشته باشیم و توضیح دهیم.« 

روح افزا درباره اینکه پس از اتفاقات چند ماه اخیر چه تحولی 

در حوزه پژوهش های مرتبط با حجاب صورت گرفته اســـت، 

گفت: »نتایجی که از قبل داشتیم نتایج خوبی بود اما مشکل 

اصلی همان طور که گفته شد، نقطه عمل است. مشکل این 

نیســـت که ما دوباره پژوهش هایی را انجام دهیم، این روند 

پیش بینی می شد، ما باید به صورت جدی وارد بحث حجاب 

شـــویم و آن را به صورت اقنایی بگوییـــم. این افراد بچه های 

خودمان هستند و بیگانه نیســـتند. همه جا پژوهش انجام 

می دهنـــد و نتایـــج را دارند. اما ما عمـــل نمی کنیم و طرح 

هماهنـــگ نداریم. مقام معظم رهبـــری در گام دوم نیز بیان 

کردند اما ما در این زمینه فعالیتی نداشتیم.«

 بانک اطلاعات ویژه 
پژوهش های حجاب نداریم

حوریـــه ربانی اصفهانـــی، عضـــو 

هیات علمی پژوهشـــکده آلاء در 

دانشگاه اصفهان درباره تحقیقاتی 

که در حوزه حجاب صورت گرفته، 

گفت: »موردی که وجود دارد، این 

است که تحقیقات بسیاری صورت 

گرفته است و در حوزه علمیه، سازمان تبلیغات و هر جایی که 

به گونه ای به این مبحث مرتبط بوده، تحقیقات انجام می شود 

اما مشکل اصلی این است که بانک اطلاعاتی وجود ندارد و 

نمی توان صحبت جامع و کاملی در این حوزه داشت، چراکه 

دسترسی به تمامی اطلاعات وجود ندارد.« 

او با تاکید بر اینکه مقالات بسیاری در این حوزه منتشر شده، 

اضافه کرد: »ممکن است جست وجویی صورت بگیرد و گفته 

شود که مقالات کمی در این حوزه منتشر شده اند، درحالی که 

برعکس است. رقم سیاه آن زیاد است؛ پژوهش های بسیاری 

وجود دارد اما چون تجمیع نشده و بانک اطلاعاتی مستند و 

معتبر وجود ندارد، اطلاعات دقیق آن را نداریم. ایرانداک و... 

معمولا پژوهش هایی دانشجویی هستند و این نوع پژوهش ها 

به این سمت وســـو کم می آینـــد. پژوهش های حوزه حجاب 

در قالب طرح های پژوهشـــی در دانشـــگاه ها، دانشکده ها 

و پژوهشـــکده ها وجود دارد. سازمان های دولتی بسیار کار 

کرده اند اما بانک اطلاعاتی که به آن دسترسی داشته باشیم، 

وجود ندارد و منابع دقیق را نداریم.« 

 مشکل اصلی شکاف بین پژوهش و اجراست
ربانی درباره اینکه آیا با پژوهش های بیشتر می توان چالش های 

روز حجاب را مدیریت کرد، اظهار داشت: »این موضوع را قبول 

ندارم، از نظر من در حوزه پژوهش مشکلی نداریم و در حوزه 

اجرا نیز مشـــکلات زیادی نداریم. مشکل اصلی ما، شکاف 

بین پژوهش و اجراست، یعنی حلقه واسطه ای وجود ندارد، 

تا داده ها و دیتاهایی را که توسط پژوهش استخراج می شود 

به عرصه سیاستگذاری و اجرا برساند. در اصل بخشی پژوهش 

انجام می دهد و بخشـــی دیگر بـــرای خودش قانون گذاری 

می کند و ارتباطی با یکدیگر ندارند. از داده ها هم اســـتفاده 

نمی کنند و دیالکتیکی وجود ندارد که رفت وبرگشـــتی برای 

اصلاح قوانین و مصوبه ها باشد.« 

عضو هیات علمی پژوهشـــکده آلاء در همین مورد ادامه داد: 

»برای پیشـــبرد هر کار باید نتایج تحقیقات بررســـی و آزمون 

شود، یعنی اگر در عرصه عمل مشکلی داشت تحقیق، اصلاح 

و اجرا شود. ما این دیالکتیک را نداریم. نه تنها در حوزه عفاف 

و حجاب، بلکه در بسیاری حوزه ها این مشکلات وجود دارند. 

مثلا گفته می شود ارتباط صنعت و دانشگاه دچار نقص است 

و دانشـــجو پس از فارغ التحصیلی و بعد از اینکه وارد عرصه 

اشـــتغال می شود، نمی تواند از علم خود به درستی استفاده 

کند. این گپی است که بین حوزه های مختلف وجود دارد و در 

حوزه عفاف و حجاب به صورت واضح تبعات آن را می بینیم.« 

 برای جوانان کلمه حجاب، بار معنایی
 امر و نهی دارد

ربانی در ادامه درباره علل بی حجابی و بدحجابی در جامعه 

توضیح داد: »من با دانشجویان سنین مختلف کلاس دارم و 

طیف های مختلف را می بینم. نکته ای که درمورد کم اقبالی 

به حجاب و عفاف -حداقل در نسل گذشته- وجود دارد، این 

اســـت که دانشجویان، فلسفه آن را نمی دانند و از زمانی که 

وارد مدرســـه شـــده اند، کلمه حجاب را با بار معنایی بکن و 

نکـــن یا امر و نهی درک کرده اند. ما بلد نبودیم که با افراد از 

کودکی چگونه دربـــاره حجاب صحبت کنیم تا برای آنها بار 

منفی نداشته باشد.« 

او در ادامه در پاســـخ به این ســـوال که آیـــا لجبازی نیز در 

بدحجابی دخیل اســـت، افزود: »در مواردی لجبازی وجود 

دارد اما همه موارد را نمی توان به آن ربط داد. قطعا لجبازی 

وجود دارد. مســـاله این است که نســـل جوان ما در فضای 

مدرسه دلخوری هایی برایش پیش می آید و اگر تاکید مضاعف 

بر آن وجود داشـــته باشـــد قاعدتا لجبازی به وجود می آید. 

ممکن اســـت موارد دیگری در حاشیه وجود داشته باشد که 

شروع کننده بوده باشد، اما کاتالیزور آن مبحث حجاب بوده، 

چون می دانستند روی آن حساسیت وجود دارد.« 

ربانی درباره تبیین درست دین برای دانشجویان توضیح داد: 

»اگر ما برای دانشـــجویان مباحث دینی را درســـت و با زبان 

خودشان به صورت متناسب و مستدل تبیین کنیم، بسیاری 

از دانشجویان علاقه مند می شوند و خودشان به دنبال فهم و 

شناخت دین می روند. بسیار اهمیت دارد که نتایج تحقیقات 

وارد سیاست شود اما این گپ وجود دارد و همچنین ادبیات 

گفت وگو و تعامل به صورت صحیح و اســـتدلال نسل جدید 

وجود نداشته و به همین خاطر مشکل ایجاد کرده است.« 

او در پایـــان درمـــورد راه برون رفـــت از چالش های پیرامون 

حجـــاب بیان کرد: »باید براســـاس دیتاها و اطلاعاتی که از 

پژوهش های این حوزه خارج می شود، فرهنگ سازی صورت 

بگیرد. چندین سال است که رهبری درباره کار فرهنگی و جهاد 

تبیین صحبت می کند و ایـــن ادبیات را بارها تکرار کرده اند 

و باید از ســـلاح زبان و ادبیات و فرهنگ استفاده کنیم. اگر 

بتوانیـــم این فضا را با کار فرهنگی کنترل کنیم، اوضاع بهتر 

می شود. البته اثربخشی فعالیت های فرهنگی طولانی مدت 

است و بسیار طول می کشد تا فرهنگ قبل به آرامی کمرنگ 

شـــود و فرهنگ جدید جایگزین شـــود. شتاب زدگی مانع از 

رسیدن به هدف مطلوب است.« 

 پژوهش های حوزه حجاب بیشتر 
اعتقادی است

آزاده پرواری، نویســـنده کتاب آشـــتی با تمدن و دانشجوی 

کارشناسی ارشد دانشگاه الزهرا)س( درباره پژوهش هایی که 

در حوزه حجاب انجام شده گفت: »پژوهش در این حوزه انجام 

شده و بیشتر این پژوهش ها در حوزه اعتقادی است، یعنی از 

منظر دین اسلام بررسی و با قبل از اسلام در ایران مقایسه ای 

کرده اند اما متاسفانه بروز و ظهور آنها کم بوده است. زمانی 

که من برای کتابم شـــروع به کار کردم، متوجه شدم کارهای 

زیادی در این حوزه صورت گرفته است. کتابخوانی در کشور 

ما اوضاع خوبی ندارد و حجاب نیز به صورتی است که کمتر 

ســـراغ آن می روند. بیشتر از این جهت است که روی آن کار 

نشده است.« 

او در ادامه بیان کرد: »پژوهش اتفاق می افتد. اما به این دلیل 

که مردم کتابخوان نیستند، جامعه نخبگانی باید در تیررس 

عوام قرار گیرد. درحال حاضر ترویج بی حجابی چگونه اتفاق 

افتاد؟ ما متوجه آن نشدیم. منظور مسئولان و افرادی اند که 

مربوط به این شغل هستند. از رسانه های سمعی و بصری آغاز 

شـــد و از سمت دیگر روی بازیگران کار فرهنگی انجام دادند 

و آنها را تبدیل به تندیس فرهنگ کردند.« 

پرواری با اشاره به اینکه دانشجویان به سمت تحقیق در حوزه 

حجـــاب نمی آیند، عنوان کرد: »دلیلش این اســـت که فکر 

می کنند، می دانند. به حدی کار رسانه ای ضدحجاب قوی، 

حجیم، وســـیع و زیاد است که مردم به اشتباه فکر می کنند 

همه چیز را درمورد حجاب به درســـتی می دانند. براســـاس 

محتوای رسانه ای خانم بدحجاب و بی حجاب نمی داند که کار 

اشتباهی می کنند؛ چراکه در جامعه به وفور آن را می بینند. 

من تجربه دارم که تنها پنج دقیقه با دانشجویان در نمازخانه 

صحبت کردم و از تجربیات خودم گفتم به فکر فرو رفتند.« 

او در ادامـــه درباره علل بی حجابـــی در جامعه توضیح داد: 

»بی حجابی ماحصل کار نکردن و نشـــناختن جامعه است. 

روی آن کاری صـــورت نگرفته و آسیب شناســـی نکرده اند. 

دستگاه های اجرایی، خانه سینما و صداوسیما در این حوزه 

کاری نکرده اند. به عنوان کسی که فعال دانشجویی فرهنگی 

در حوزه حجاب اســـت، این آسیب شناسی برای ما مشخص 

است. بازیگران را بزرگ کرده اند و نگاه را از سمت علمای دینی 

و شـــخصیت های مذهبی به سمت سلبریتی ها برده اند این 

فرهنگ سازی صورت گرفته. ارتباطی بین جامعه نخبگانی و 

مسئولان کشور و صداوسیما وجود ندارد، جامعه دغدغه مند 

ما جامعه کنارزده و حاشیه نشین است.« 

پـــرواری با اشـــاره به اینکـــه جامعه دانشـــجویی به تبیین 

ذهنیت های اشـــتباه خود می پردازد، گفت: »ما با این ماجرا 

دردســـر داریم و در دانشـــگاه روی این موضوع کار می شود 

که دین شـــخصی اســـت و برای درون خانه و خانواده است. 

مذهبی های ما مســـجد می روند و بازمی گردند و کار دیگری 

انجام نمی دهند. می گویند دین برای خودت اســـت و نباید 

با جامعه کاری داشـــته باشی. ارتباط نخبگان کمرنگ شده 

و در مـــواردی از بین رفته اســـت. البته منظور تمامی جامعه 

نخبگانی نیســـت و حتما در این جامعه نیز افرادی هســـتند 

که دغدغه حذف دین از زندگی مردم و سکولاریسم را دارند. 

مسئولان باید با افرادی که عقاید آزادانه و محکمی دارند ارتباط 

بگیرند و در جامعه و دانشـــگاه کار کنند. این افراد باید وارد 

سیاستگذاری ها کلی وزارت فرهنگ شوند.« 

او در ادامه اضافه کرد: »باید ریل گذاری صورت بگیرد. همان 

اتفاقی که ما در سازمان دفاعی داریم باید پیاده شود، تمامی 

نیروها معتقد هســـتند و برنامه ها دقیقی دارند. شـــاهد این 

هســـتیم که در این سازمان چه اتفاق بزرگی رخ داده است. 

زمانـــی که ما چنین تجربه ای را داریم، مســـلما از بین بردن 

داعش سخت تر از این کار فرهنگی است، باید چنین اتفاقی 

در فرهنگ بیفتد. از نظر فرهنگی باید همان ریل گذاری صورت 

بگیرد.« پرواری در پایان برای اصلاح فرهنگ و فرهنگ سازی 

پیشنهاد کرد و گفت: »در بین دانشجویان افرادی هستند که 

تاریخ خوانده اند، باید از آنها استفاده شود و فیلم های تاریخی 

ساخته شوند یا مثلا در پوشاک دانشجویان بسیاری داریم، 

درحالی که پوشاک ما علمی نیست. ما دانشجویان طراحی 

دوخت داریم و باید لینکی بین دانشجوی تاریخ، حوزه علوم 

دینی و طراحی لباس صورت بگیرد، تاریخی بررسی کند که 

پوشاک ایرانی چگونه بوده و دانشجویان از سمبل های پوشاک 

در ادیـــان مختلف بگویند و پس از آن این خوراک فکری را به 

طراح لباس و دوخت برسانند. باید فاصله بین دانشجویان و 

دستگاه های اجرایی از بین برود.« 
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